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Zápis z 32. schůze představenstva České advokátní komory (ČAK, Komora), 

která se konala ve dnech 11. – 12. listopadu 2024 v zasedací síni ČAK, Národní 16, 

Praha  

 

11. listopadu 2024 

PŘÍTOMNI: 

JUDr. Robert Němec, LL.M. 

JUDr. Martin Maisner, Ph.D., MCIArb. 

JUDr. Monika Novotná 

JUDr. Michala Plachká, LL.M. 

JUDr. Ondřej Trubač, Ph.D., LL.M. 

Mgr. Kamil Blažek 

Mgr. Pavel Kroupa 

JUDr. Radim Miketa 

JUDr. Tomáš Sokol 

JUDr. Lukáš Trojan 

JUDr. Michal Žižlavský 

 

 

 

Mgr. Hana Gawlasová 

JUDr. Antonín Mokrý 

JUDr. Tomáš Herblich 

JUDr. Bohuslav Sedlatý 

 

JUDr. Petr Čáp 

PhDr. Iva Chaloupková 

 

 

 

 

OMLUVEN:  

 

JUDr. Karel Brückler 

 

   

 

 

 

 

 

 

Předseda zahájil tuto schůzi ve 13.00 hod.  

Poté dal předseda hlasovat o schválení pořadu této schůze představenstva, který byl členům 

a náhradníkům představenstva rozeslán a je též k dispozici na Sharepointu představenstva: 

 Pro: 11 Proti: 0 Zdržel se: 0 

Předseda konstatoval, že pořad této schůze představenstva byl schválen. 

Představenstvo dále rozhodlo, že některé body schváleného programu této schůze budou 

projednány v jiném pořadí, než bylo uvedeno v pozvánce.   
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a) Pozastavení výkonu advokacie dle § 9 odst. 2 písm. a) zákona o advokacii  

NEVEŘEJNÁ ČÁST  

KONEC NEVEŘEJNÉ ČÁSTI 

b) Vyškrtnutí ze seznamu advokátů dle § 8 odst. 1 písm. c) zákona o advokacii  

NEVEŘEJNÁ ČÁST  

KONEC NEVEŘEJNÉ ČÁSTI 

c) Předběžné pozastavení výkonu správy majetku dle § 56b odst. 2 zákona o advokacii 

NEVEŘEJNÁ ČÁST  

KONEC NEVEŘEJNÉ ČÁSTI 

Předseda poté v 18.00 hodin pondělní jednání ukončil, poděkoval všem za účast a schůzi 

představenstva do úterních 09.00 hodin přerušil. 

  

12. listopadu 2024 

PŘÍTOMNI: 

JUDr. Robert Němec, LL.M. 

JUDr. Martin Maisner, Ph.D., MCIArb. 

JUDr. Monika Novotná 

JUDr. Michala Plachká, LL.M. 

JUDr. Ondřej Trubač, Ph.D., LL.M. 

Mgr. Kamil Blažek 

Mgr. Pavel Kroupa 

JUDr. Radim Miketa 

Mgr. Lukáš Trojan  

JUDr. Michal Žižlavský 

 

 

JUDr. Antonín Mokrý 

JUDr. Tomáš Herblich 

JUDr. Jan Mikš 

JUDr. Bohuslav Sedlatý 

 

JUDr. Petr Čáp 

PhDr. Iva Chaloupková 

 

On-line: 

JUDr. Irena Schejbalová 

 

 

 

 

 

OMLUVENI:  

JUDr. Tomáš Sokol 

 

 

 

Mgr. Hana Gawlasová 

JUDr. Karel Brückler 

 

 

Předseda zahájil úterní jednací den této schůze v 9.00 hod. 

 



Zápis z 32. schůze představenstva ČAK   

11. – 12. listopadu 2024 

 

3 

 

 

1a) Kontrola úkolů z předchozích schůzí představenstva (JUDr. Němec, JUDr. Čáp)  

K bodu 8h) prosincové schůze 

Úkol: Ad případné založení nadace / nadačního fondu: JUDr. Plachká informovala, že 

v současné době Mgr. Sedláčková zpracovává kalkulace softwaru a IT procesů dle doporučení 

daňového poradce, věc bude tedy k projednání předložena až kompletně spolu s kalkulací. 

Tato věc bude projednána na listopadové schůzi představenstva. 

JUDr. Plachká předložila podrobnou finanční analýzu zpracovanou ve spolupráci s Odborem 

hospodářským a daňovým poradcem. Z analýzy jednoznačně vyplývá, že náklady spojené 

se zřízením nadace / nadačního fondu nejsou vyváženy výhodami, ať již daňovými či 

organizačními. Pokud jde o projekty, které by mohly být financovány prostřednictvím nadace 

/ nadačního fondu, umožňují stávající struktury (např. sociální fond  nebo humanitární sbírky 

organizované prostřednictvím transparentního účtu) dosažení stejných výsledků bez 

dodatečných nákladů.  

Poté předseda navrhl, aby představenstvo přijalo toto usnesení: 

Představenstvo České advokátní komory bere na vědomí informaci JUDr. Michaly Plachké 

k možnému založení nadace nebo nadačního fondu České advokátní komory včetně finanční 

analýzy.   

 Předseda dal hlasovat o tomto návrhu s tímto výsledkem:  

 Pro: 10 Proti: 0 Zdržel se: 1 

Předseda konstatoval, že představenstvo přijalo usnesení č. 817-11/2024 v navrženém znění. 

K bodu 3d) květnové schůze 

Úkol: Představenstvo České advokátní komory bere informaci o elektronické evidenci 

prohlášení o pravosti podpisů na vědomí a ukládá Odboru vnější a vnitřní legislativy, aby ve 

spolupráci s Odborem hospodářským a organizačním připravil návrh legislativního řešení, 

včetně nákladů na implementaci pro obě zmiňované varianty, přičemž není vyloučena ani 

možnost postupné implementace, tj. nejdříve varianta I při využití Elektronické knihy úschov a 

následně implementace varianty II v novém elektronickém systému.  

Představenstvo žádá Kontrolní radu ČAK o spolupráci na tomto projektu, včetně poskytnutí 

statistických údajů o problémech a pochybeních zjištěných při kontrolách knih o prohlášeních 

o pravosti podpisů. 

Úkol trvá, na věci se průběžně pracuje.  
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K bodu 3) zářijové schůze 

Úkol: Představenstvo ukládá Odboru vnější a vnitřní legislativy připravit návrh usnesení sněmu 

upravující pravidla čerpání příspěvku ze sociálního fondu (SF) bývalými zaměstnanci 

a stanovení horní hranice půjčky zaměstnancům ve stejné výši jako u půjček advokátům 

a koncipientům.  

Úkol trvá. Návrh bude předložen spolu s dalšími návrhy usnesení sněmu. 

Představenstvo ukládá tajemníkovi, aby ve spolupráci s Odborem hospodářským provedl revizi 

smlouvy o vymáhání pohledávek ČAK a zorganizoval nové výběrové řízení.  

Tajemník ČAK opatřuje další podklady potřebné ke zvážení dalšího postupu.  

K bodu 8g) zářijové schůze 

Úkol: Představenstvo České advokátní komory schvaluje uzavření Dodatku č. 34 k Rámcové 

pojistné smlouvě původního čísla 2904309313 o profesním pojištění advokátů s Generali 

Českou pojišťovnou, a.s., IČO 45272956, a pověřuje předsedu, aby tento dodatek jménem 

České advokátní komory podepsal. 

Tajemník informuje, že na návrh Generali České pojišťovny bylo ještě v Dodatku provedeno 

pár formálních úprav textu, které nemají vliv na jeho věcný obsah. Poté, co Generali Česká 

pojišťovna předloží Komoře tento text k podpisu, bude Dodatek uzavřen.  

Tajemník informoval, že ČAK stále čeká na zaslání dodatku z Generali České pojišťovny. 

K bodu 2b) říjnové schůze 

Úkol: Představenstvo České advokátní komory bere zprávu předsedy na vědomí. Tajemníkovi 

se ukládá připravit na příští jednání představenstva časový harmonogram, který, mimo jiné, 

bude zohledňovat variantu konání sněmu jak při schválení, tak neschválení novely zákona o 

advokacii upravující hlasování on-line.  

Věc je na programu této schůze pod bodem 2c).  

K bodu 2c) říjnové schůze 

Úkol: Ad rekonstrukce paláce Dunaj: Představenstvo bere na vědomí změnové listy, jež jsou 

v podkladových materiálech této schůze a ukládá předsedovi, aby tyto změnové listy  podepsal.  

Úkol splněn, změnové listy byly podepsány. 

K bodu 3b) říjnové schůze 

Úkol: Představenstvo České advokátní komory ukládá Odboru vnější a vnitřní legislativy ČAK, 

aby na základě připomínek členů představenstva stanovisko dopracoval a tajemníka pověřuje 

rozesláním upraveného stanoviska ke schválení členům představenstva per rollam.  
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Věc je na programu této schůze pod bodem 3a). 

K bodu 4c) říjnové schůze 

Úkol: Ad manuál pro nástupce / zástupce vyškrtnutých / pozastavených advokátů: 

Představenstvo ukládá JUDr. Svobodovi dopracování materiálu na základě proběhlé diskuse 

a připomínek s tím, že upravený návrh předloží na příští schůzi představenstva. 

Věc je na programu této schůze pod bodem 5c).  

K bodu 5a) říjnové schůze 

Úkol: Představenstvo dále ukládá JUDr. Radimu Miketovi předložit návrh úpravy 

honorářového řádu na prosincovou schůzi představenstva. 

Úkol trvá. 

K bodu 6c) říjnové schůze 

Úkol: Představenstvo České advokátní komory ukládá Stálé zástupkyni ČAK v Bruselu a 

Odboru mezinárodních vztahů navázat komunikaci s příslušnými úředníky na ministerstvech za 

účelem zajištění podpisu Evropské úmluvy o advokátní profesi a její ratifikace. 

Odbor mezinárodních vztahů a Stálá zástupkyně ČAK v Bruselu navázaly komunikaci 

s Ministerstvem spravedlnosti, jehož pověřený delegát se v listopadu bude v rámci výboru 

Rady Evropy (CDCJ) účastnit hlasování o textu Evropské úmluvy o advokátní profesi. Dle 

sdělení Ministerstva spravedlnosti bude Ministerstvo spravedlnosti skrze svého delegáta 

hlasovat pro přijetí textu Evropské úmluvy o advokátní profesi ve stávající podobě. Odbor 

mezinárodních vztahů a Stálá zástupkyně zároveň požádaly Ministerstvo spravedlnosti 

o součinnost s navazující propagací této Úmluvy.  

K bodu 6d) říjnové schůze 

Úkol: Ad Evropský den advokátů: Odbor mezinárodních vztahů zajistí propagaci tohoto dne 

prostřednictvím krátkého článku v advokátních médiích. 

Úkol splněn. Článek o Evropském dni advokátů byl publikován v říjnovém čísle Bulletinu 

advokacie a v Advokátním deníku. Zároveň byla informace o Evropském dni advokátů zmíněna 

na Instagramu ČAK. 

K bodu 7g) říjnové schůze 

Úkol: Ad Cyklus konferencí Právo a praxe 2025: Představenstvo ukládá PhDr. Chaloupkové, 

aby zajistila poskytnutí protiplnění nabídnutého společností epravo.cz za tento příspěvek, tedy 

vstup na konferenci pro 200 advokátů zdarma a 50% slevu pro další advokáty.  

Úkol bude průběžně plněn. Z organizačních důvodů na straně eprava.cz byla konference 

přeložena na 5. března 2025 (hotel Grandior, Praha 1).  
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K bodu 7i) říjnové schůze  

Úkol: Ad infografika na Městském soudu v Praze: Představenstvo České advokátní komory 

souhlasí, aby předseda zaslal v této věci předsedkyni Městského soudu v Praze dopis, v němž 

vyjádří nesouhlas s takovým označením účastníků soudního řízení, které je mj. porušením 

presumpce neviny obžalovaného. 

Dopis byl předsedkyni soudu odeslán 24. 10. 2024. 

2)  Priority  

2a) Zpráva předsedy ČAK o činnosti od předchozí schůze představenstva 

Předseda informoval zejména o jednáních souvisejících s novelou zákona o advokacii a 

občanského soudního řádu, resp. s navrženými změnami v přípustnosti a podmínkách dovolání 

v civilních věcech, jak je podrobněji uvedeno pod bodem 2d).   

2b) Palác Dunaj  

Mgr. Sedláčková informovala, že ve dnech 31. října až 5. listopadu 2024 se přestěhovaly odbory 

matriky, výchovy a vzdělávání a oddělení kontrolní a pro věci kárné do zrekonstruovaných 

prostor paláce Dunaj. Nyní jsou již tato pracoviště opět plně v provozu, zaměstnanci jsou k 

zastižení na obvyklých telefonních i mailových kontaktech.  

 Dne 6. listopadu 2024 předala ČAK pronajímateli prostory v  Myslíkově ulici užívané po dobu 

rekonstrukce paláce Dunaj, zbývá jen formálně podepsat dohodu o ukončení nájmu k tomuto 

datu. V paláci Dunaj jsou všechna pracoviště (umístěná ve 2. a 3. nadzemním podlaží) 

zprovozněna, na místě již probíhá školení. 1. nadzemní podlaží, kde se nachází aula, bude 

v provozu od 18. listopadu 2024 , jak bylo již dříve avizováno.  

Mgr. Sedláčková dále předkládá grafické zpracování orientačního systému, jenž bude v podobě 

polepů umístěn na dveřích prostor ČAK. Dále představenstvo projednalo využití volných 

prostor ve 2. nadzemním podlaží a umístění loga / názvu ČAK na vnějším plášti budovy paláce 

Dunaj na Národní třídě. 

Předseda poté navrhl, aby představenstvo přijalo toto usnesení: 

Představenstvo České advokátní komory bere na vědomí informaci vedoucí hospodářského 

a organizačního odboru ČAK Mgr. Miroslavy Sedláčkové o stavu rekonstrukce paláce Dunaj, 

stěhování odborů matriky, odboru výchovy a vzdělávání, kontrolního oddělení a oddělení pro 

věci kárné zpět do zrekonstruovaných prostor a souhlasí s návrhem orientačního systému.  

Představenstvo ukládá předsedovi České advokátní komory, aby podepsal dohodu u ukončení 

nájmu prostor ČAK na adrese Myslíkova 258/8, 120 00 Praha 2. 



Zápis z 32. schůze představenstva ČAK   

11. – 12. listopadu 2024 

 

7 

 

 

Představenstvo ukládá Mgr. Sedláčkové zadat grafické zpracování loga ČAK, které bude 

umístěno na paláci Dunaj a předložit zpracovaný návrh na příští zasedání představenstva nebo 

ke schválení per rollam.  

Část prostor ve 2. nadzemním podlaží  bude dočasně využívána flexibilním způsobem pro 

zkoušky a školení a ve volném čase bude nabídnuta advokátům k bezplatnému využití jako 

pracovní prostory (coworking). Organizaci využití bude řešit recepce v paláci Dunaj.  

 Předseda dal hlasovat o tomto návrhu s tímto výsledkem:  

 Pro: 9 Proti: 0 Zdržel se: 1 

Předseda konstatoval, že představenstvo přijalo usnesení č. 818-11/2024 v navrženém znění. 

2c) Sněm 2025 

Tajemník a JUDr. Justoň předložili komplexní materiál týkající se příprav 9. sněmu ČAK 

včetně termínů a lhůt, které je podle stávajícího znění předpisů nutné dodržet. Doplnili, že 

v závislosti na přijetí novely zákona o advokacii budou provedeny potřebné změny volebního 

řádu sněmu, jednacího řádu sněmu, případně organizačního řádu Komory, v jejichž důsledku 

mohou být některé z termínů a lhůt změněny.  

Harmonogram termínů: 

✓ únor 2025 – rozhodnutí představenstva o svolání sněmu na 3. říjen 2025 

✓ 1. březen - zveřejnění pozvánky na sněm a výzvy k navrhování kandidátů ve Věstníku 

a na webu ČAK 

✓ 2. červen 2025 – konec lhůty pro navrhování kandidátů 

✓ červen 2025 – sestavení a schválení kandidátních listin představenstvem  

✓ leden až červen 2025 – usnesení představenstva o novelách volebního a jednacího řádu  

✓ 1. červenec 2025 – publikace kandidátních listin ve Věstníku a na webu Komory 

✓ 3. srpen 2025 – konec lhůty pro podávání návrhů podle čl.  4 odst. 2 organizačního řádu  

✓ 1. září 2025 – zveřejnění návrhů podle čl.  4 odst. 2 organizačního řádu na webu Komory 

✓ 3. říjen 2025 – konání sněmu 

 

Předseda poté navrhl, aby představenstvo přijalo toto usnesení: 

Představenstvo České advokátní komory bere na vědomí materiál Termíny přípravy 9. sněmu 

ČAK a v něm uvedené termíny. Odboru legislativy se ukládá předložit nejpozději na lednové 

představenstvo návrh případných změn volebního řádu sněmu, jednacího řádu sněmu 

a organizačního řádu, který má být schválen představenstvem v případě přijetí novely ZA.  

 Předseda dal hlasovat o tomto návrhu s tímto výsledkem:  

 Pro: 8 Proti: 0 Zdrželi se: 2 

Předseda konstatoval, že představenstvo přijalo usnesení č. 819-11/2024 v navrženém znění. 
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2d) Zákon o advokacii - úschovy 

Předseda informoval o průběhu projednávání návrhu novely zákona o advokacii, která  prošla 

druhým čtením na jednání pléna Poslanecké sněmovny. Její třetí čtení je zařazeno na program 

119. schůze sněmovny, která bude zahájena 19. listopadu 2024. 

Ústavně-právní výbor Poslanecké sněmovny doporučil tři pozměňovací návrhy načtené ve 

druhém čtení. Prvním je návrh poslance Radka Vondráčka týkající se výkonu politických práv 

advokátů. Druhým pak další návrh poslance Vondráčka novelizující § 7 zákona o soudech a 

soudcích tak, aby mohli vstupovat do soudních budov bez kontroly i advokátní koncipientky a 

advokátní koncipienti. 

Ze tří poslaneckých návrhů na úpravu advokátních úschov zůstal k projednání ve třetím čtení 

jeden ze dvou návrhů předložených po jednáních s Komorou ministrem spravedlnosti Pavlem 

Blažkem, k němuž se v rámci 2. čtení přihlásily též předkladatelky Helena Válková a Zuzana 

Ožanová a rovněž Jakub Michálek.  

Ústavně-právní výbor doporučil Poslanecké sněmovně, aby schválila novelu občanského 

soudního řádu obsahující zásadní změny  v systému dovolání.  

Předseda poté navrhl, aby představenstvo přijalo toto usnesení: 

Představenstvo České advokátní komory bere na vědomí zprávu předsedy ČAK o projednávání 

návrhu novely zákona o advokacii a novely občanského soudního řádu.  

 Předseda dal hlasovat o tomto návrhu s tímto výsledkem:  

 Pro: 9 Proti: 0 Zdrželi se: 0 

Předseda konstatoval, že představenstvo přijalo usnesení č. 820-11/2024 v navrženém znění. 

3) Legislativa  

3a) Stanovisko k poskytování právních služeb ve věcech nevýkonných úvěrů 

JUDr. Justoň předložil upravené stanovisko k poskytování právních služeb ve věcech 

nevýkonných úvěrů advokáty dle požadavků a zadání představenstva na minulé schůzi 

představenstva. Připomíná, že stanovisko představenstva (obecně) nemá závaznou povahu.  

Předseda poté navrhl, aby představenstvo přijalo toto usnesení: 

Představenstvo České advokátní komory schvaluje stanovisko k otázce správy nevýkonného 

úvěru advokátem při poskytování právních služeb ve znění, které tvoří přílohu zápisu. Odboru 

legislativy se ukládá jeho zveřejnění ve spolupráci s Odborem vnějších vztahů a publikaci 

v rámci ostatních předpisů Komory na webu ČAK.   

 Předseda dal hlasovat o tomto návrhu s tímto výsledkem:  
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 Pro: 8 Proti: 0 Zdrželi se: 2 

Předseda konstatoval, že představenstvo přijalo usnesení č. 821-11/2024 v navrženém znění. 

 3b) Novela usnesení o náhradách (kontrolní činnost) 

JUDr. Justoň předložil návrh novely usnesení č. 7/1999, která stanoví, v rozsahu oprávnění 

představenstva dle čl. 10 odst. 2 usnesení, náhrady za ztrátu času člena Kontrolní rady při 

výkonu kontrolní činnosti. Tato novela je předkládána na návrh předsedy Kontrolní rady 

JUDr. Mikše a po projednání s ním. JUDr. Mikš v této souvislosti zdůrazňuje potřebu posílení 

kontrol prováděných Kontrolní radou dle AML předpisů a potřeby jejího personálního 

a materiálního zabezpečení.  

Předseda poté navrhl, aby představenstvo přijalo toto usnesení: 

Představenstvo České advokátní komory schvaluje novelu Usnesení sněmu České advokátní 

komory č. 7/1999, kterým se schvaluje výše náhrad za ztrátu času stráveného  výkonem funkcí 

v orgánech České advokátní komory a upravuje poskytování náhrady hotových výdajů, a to 

o náhrady pro členy Kontrolní rady za výkon kontrolní činnosti.  

Představenstvo bere na vědomí návrh JUDr. Mikše na organizační, materiálové a softwarové 

zajištění pro výkon kontrol advokátů a ukládá tajemníkovi implementaci navržených opatření.  

 Předseda dal hlasovat o tomto návrhu s tímto výsledkem:  

 Pro: 8 Proti: 0 Zdrželi se: 2 

Předseda konstatoval, že představenstvo přijalo usnesení č. 822-11/2024 v navrženém znění. 

3c) Informace o legislativním procesu  

Poté, co JUDr. Justoň s odkazem na písemný podkladový materiál přednesl podstatné body 

z informací o legislativním procesu, předseda navrhl, aby představenstvo přijalo toto usnesení: 

Představenstvo České advokátní komory bere informace o legislativním procesu na vědomí.   

 Předseda dal hlasovat o tomto návrhu s tímto výsledkem:  

 Pro: 8 Proti: 0 Zdrželi se: 2 

Předseda konstatoval, že představenstvo přijalo usnesení č. 823-11/2024 v navrženém znění. 

4.  Rozpočty na rok 2025  

4a) Rozpočet ČAK  

Tajemník informoval představenstvo, že na jednání Rozpočtového a hospodářského výboru 

Komory (RHV) 14. října 2024 byly schváleny návrhy rozpočtu Komory a rozpočtu sociálního 

fondu Komory na rok 2025, poté zaslal oba návrhy rozpočtů k vyjádření předsedovi Kontrolní 
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rady a části návrhu rozpočtu Komory obsahující plánované výdaje příslušného orgánu Komory 

pak zaslal předsedům Kárné komise, Odvolací kárné komise a Zkušební komise. Na jednání 

Kontrolní rady 8. listopadu 2024 odůvodnil tajemník ČAK některé položky obou návrhů 

rozpočtů.  

Žádný z předsedů orgánů ČAK neměl k jemu zaslané části návrhu rozpočtu ČAK připomínky. 

Stejně tak na jednání Kontrolní rady nezazněly připomínky k jednotlivým položkám rozpočtů.  

JUDr. Novotná v podrobnostech odkázala na písemné podkladové materiály. Sdělila, 

že předseda v souladu s článkem 58 odst. 4 organizačního řádu ČAK předkládá představenstvu 

ke schválení návrh rozpočtu ČAK, který je prakticky vyrovnaný, když náklady bez započtení 

pojistného na hromadné pojištění advokátů činí 187.999.000 Kč a výnosy bez započtení 

pojistného na hromadné pojištění advokátů činí 187.999.000 Kč.  

V následné diskusi byla věnována pozornost některým položkám, podrobněji například 

nákladům na kárné řízení. Dále byla projednána doporučení obsažená v závěru zápisu z jednání 

RHV ze dne 14. října 2024. 

Po diskusi předseda v souladu s článkem 59 odst. 1 organizačního řádu ČAK navrhl, aby 

představenstvo přijalo toto usnesení: 

Představenstvo České advokátní komory schvaluje rozpočet České advokátní komory 

pro rok 2025, jak byl navržen předsedou, tedy výnosy 187.999.000 Kč bez pojistného 

na hromadné pojištění advokátů a náklady 187.999.000 Kč bez pojistného na hromadné 

pojištění advokátů. Schválený rozpočet ČAK je přílohou tohoto zápisu. Představenstvo ukládá 

předsedovi, aby schválený rozpočet ČAK bez odkladu zveřejnil ve Věstníku ČAK. 

Předseda dal o tomto návrhu hlasovat s tímto výsledkem: 

 Pro: 9 Proti: 0 Zdržel/a se: 1  

Předseda konstatoval, že představenstvo přijalo usnesení č. 824-11/2024 v navrženém znění.  

4b) Rozpočet sociálního fondu 

JUDr. Novotná poté uvedla, že návrh rozpočtu sociálního fondu ČAK předkládá předseda jako 

plně vyrovnaný, přičemž příjmy i výdaje tohoto rozpočtu činí 11.530.000 Kč. 

Předseda poté navrhl, aby představenstvo přijalo toto usnesení: 

Představenstvo České advokátní komory schvaluje rozpočet sociálního fondu České advokátní 

komory pro rok 2025, jak byl navržen předsedou, tedy příjmy 11.530.000 Kč a výdaje 

11.530.000 Kč. Schválený rozpočet sociálního fondu ČAK je přílohou tohoto zápisu.  

Představenstvo ukládá předsedovi, aby schválený rozpočet sociálního fondu ČAK bez odkladu 

zveřejnil ve Věstníku ČAK. 

Předseda dal o tomto návrhu hlasovat s tímto výsledkem: 

https://www.cak.cz/assets/priloha_1_2023_12_rozpocet_naklady-x-vynosy.pdf
https://www.cak.cz/assets/priloha_2_2023_12_-rozpocet_sf.pdf
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 Pro: 9 Proti: 0 Zdržel/a se: 1 

Předseda konstatoval, že představenstvo přijalo usnesení č. 825-11/2024 v navrženém znění.  

5) Matrika  

5a) Přehled počtu advokátů a advokátních koncipientů ke dni 5. 11. 2024 

Předseda s odkazem na přehled předložený Odborem matriky navrhl, aby představenstvo 

přijalo toto usnesení: 

Představenstvo České advokátní komory bere na vědomí přehled Odboru matriky, z něhož se 

zjišťuje, že ke dni 5.11.2024 bylo zapsáno celkem 13 058 aktivních advokátů a 2 535 aktivních 

advokátních koncipientů. 

 Předseda dal hlasovat o tomto návrhu s tímto výsledkem:  

 Pro: 8 Proti: 0 Zdrželi se: 2 

Předseda konstatoval, že představenstvo přijalo usnesení č. 826-11/2024 v navrženém znění. 

5b)  Organizace advokátních slibů v Brně 

JUDr. Plachká informovala, že v návaznosti na rozhodnutí představenstva pořádat v případě 

zájmu advokátní sliby i v Brně, se budou první sliby v Brně konat v týdnu od 13. ledna, pokud 

bude alespoň 10 zájemců. Představenstvo se dále shodlo na tom, že advokátní sliby v Praze by 

se měly konat primárně v Betlémské kapli, která vytváří mnohem slavnostnější atmosféru a 

umožňuje i účast doprovodných osob slibujících advokátů, čehož je hojně využíváno.  

Předseda poté navrhl, aby představenstvo přijalo toto usnesení: 

Představenstvo České advokátní komory bere na vědomí informaci o umožnění složení 

advokátního slibu uchazečům o zápis do seznamu advokátů v Brně. 

 Předseda dal hlasovat o tomto návrhu s tímto výsledkem:  

 Pro: 8 Proti: 0 Zdrželi se: 2 

Předseda konstatoval, že představenstvo přijalo usnesení č. 827-11/2024 v navrženém znění. 

5c)  Manuál pro nástupce / zástupce vyškrtnutých / pozastavených advokátů 

Mgr. Trojan předložil návrh manuálu pro nástupce / zástupce vyškrtnutých / pozastavených  

advokátů, který byl připraven vedoucím Odboru matriky ve spolupráci Mgr. Trojanem, JUDr. 

Novotnou a JUDr. Plachkou.  

Nad rámec tohoto materiálu pracovní skupina upozorňuje, že z poznatků z probíhajícího řešení 

nástupnictví u jednoho z advokátů se ukazuje, že kompetence nástupce / zástupce naráží na 
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některé zákonné limity, a proto je do budoucna třeba se zabývat otázkou oprávnění nástupce / 

zástupce ve vztahu k likvidaci majetkové podstaty advokáta.  

Předseda poté navrhl, aby představenstvo přijalo toto usnesení: 

Představenstvo České advokátní komory schvaluje Manuál pro nástupce / zástupce advokátů, 

jimž byl pozastaven výkon advokacie, resp. byli vyškrtnuti ze seznamu advokátů. Odboru vnější 

a vnitřní legislativy se ukládá, aby ve spolupráci s  pracovní skupinou zvážilo přípravu 

legislativního návrhu obsahujícího redefinice povinností  nástupce / zástupce a případné 

prolomení povinnosti mlčenlivosti v rozsahu nezbytném pro uplatnění práv dědiců. 

 Předseda dal hlasovat o tomto návrhu s tímto výsledkem:  

 Pro: 8 Proti: 0 Zdrželi se: 2 

Předseda konstatoval, že představenstvo přijalo usnesení č. 828-11/2024 v navrženém znění. 

6.  Odbor výchovy a vzdělávání (JUDr. Miketa, JUDr. Brückler, Ing. Matoušková)  

6a) Zpráva o vzdělávacích akcích pro advokátní koncipienty a advokáty v Praze a Brně 

v říjnu 2024 

Předseda s odkazem na předloženou zprávu navrhl, aby představenstvo přijalo toto usnesení: 

Představenstvo České advokátní komory bere na vědomí zprávu o vzdělávacích akcích pro 

advokátní koncipienty a advokáty v Praze a v Brně v říjnu 2024.  

 Předseda dal hlasovat o tomto návrhu s tímto výsledkem:  

 Pro: 7 Proti: 0 Zdrželi se: 2 

Předseda konstatoval, že představenstvo přijalo usnesení č. 829-11/2024 v navrženém znění.  

6b) Plán vstupních školení pro advokátní koncipienty v roce 2025 

Předseda s odkazem na předložený plán navrhl, aby představenstvo přijalo toto usnesení: 

Představenstvo České advokátní komory schvaluje plán vstupních školení pro advokátní 

koncipienty pro rok 2025.  

 Předseda dal hlasovat o tomto návrhu s tímto výsledkem:  

 Pro: 7 Proti: 0 Zdrželi se: 2 

Předseda konstatoval, že představenstvo přijalo usnesení č. 830-11/2024 v navrženém znění. 
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6c) Nový termín písemných vstupních testů a advokátních zkoušek v roce 2025 

JUDr. Miketa informoval, že s ohledem na počet žádostí o složení advokátní zkoušky bylo 

nutno, nad rámec již schválených termínů, doplnit  nový termín jak písemných vstupních testů 

v lednu 2025,  tak termín písemné i ústní části advokátních zkoušek v březnu 2025.  

Předseda poté navrhl, aby představenstvo přijalo toto usnesení: 

Představenstvo České advokátní komory schvaluje nové termíny písemných vstupních testů 

a advokátních zkoušek a ukládá Odboru výchovy a vzdělávání zveřejnit informace na webu 

ČAK a Advokátním deníku.  

 Předseda dal hlasovat o tomto návrhu s tímto výsledkem:  

 Pro: 7 Proti: 0 Zdrželi se: 3 

Předseda konstatoval, že představenstvo přijalo usnesení č. 831-11/2024 v navrženém znění 

7.  Mezinárodní odbor (MEZ) – (JUDr. Maisner, Mgr. Vojířová) 

7a) Setkání zástupců spřátelených komor v Praze 2025 

JUDr. Trubač informoval o své účasti na setkání zástupců komor převážně z německy 

hovořících zemí, kam byli zástupci ČAK letos pozváni poprvé. Setkání se účastní cca 30 – 40 

osob a předmětem je projednání aktuálních advokátních témat. Setkání hodnotí jako velmi 

přínosné, a to s ohledem na možnost získání vhledu na řešení advokátní problematiky v různých 

evropských regionech. Během setkání byl pak JUDr. Trubač osloven, zda by se příští setkání 

mohlo uskutečnit v Praze, s tím, že všichni účastníci si hradí náklady spojené s cestou sami, 

hostitelská komora hradí náklady na jednu společnou večeři, oběd a občerstvení během 

konference. Po projednání věci předseda navrhl, aby představenstvo přijalo toto usnesení: 

Představenstvo České advokátní komory projednalo materiál Setkání zástupců spřátelených 

komor v Praze (podzim 2025), souhlasí s jeho uspořádáním, schvaluje rozpočet ve výši 100 000 

Kč a ukládá Odboru mezinárodních vztahů, aby setkání organizačně zajistil. 

 Předseda dal hlasovat o tomto návrhu s tímto výsledkem:  

 Pro: 9 Proti: 0 Zdržel/a se: 1 

Předseda konstatoval, že představenstvo přijalo usnesení č. 832-11/2024 v navrženém znění. 

7b) Setkání zahraničních advokátů ČAK 2025 

JUDr. Mokrý informuje, že 15. 1. 2025 by se mělo v Galerii 17. listopadu ČAK konat již třetí 

setkání zahraničních advokátů, které společně organizuje Odbor mezinárodních vztahů a Odbor 

výchovy a vzdělávání ČAK. Posledního setkání se zúčastnilo cca 30 advokátů, převážně 
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ze zemí EU, ale také z USA a Ukrajiny. Nákladem by mělo být občerstvení v maximální výši 

30 000 Kč.  

Předseda poté navrhl, aby představenstvo přijalo toto usnesení: 

Představenstvo České advokátní komory projednalo a schválilo akci  „Setkání zahraničních 

advokátů 2025“ včetně rozpočtu ve výši 30 000 Kč a pověřuje Odbor mezinárodních vztahů 

organizací tohoto setkání. 

 Předseda dal hlasovat o tomto návrhu s tímto výsledkem:  

 Pro: 9 Proti: 0 Zdržel/a se: 1 

Předseda konstatoval, že představenstvo přijalo usnesení č. 833-11/2024 v navrženém znění. 

7c) Evropská legislativa 

JUDr. Mokrý upozornil zejména na bod Veřejná konzultace Evropské komise ke Zprávě 

o právním státu za rok 2025, která bude  spuštěna ve druhé polovině listopadu a k níž se, vedle 

státních orgánů, má vyjádřit prostřednictvím dotazníku jakožto profesní organizace i ČAK. 

JUDr. Mokrý žádá o součinnost při vyplňování dotazníku výbory a sekce ČAK, zejména pokud 

jde o informace týkajících se doložitelných nedostatků, systémových rizik či individuálních 

excesů souvisejících s advokacií (ať již souvisejících s vlastním výkonem advokacie či 

samosprávou).   

 Po projednání věci předseda navrhl, aby představenstvo přijalo toto usnesení: 

Představenstvo České advokátní komory projednalo část podkladu Evropská legislativa 

ohledně přípravy Zprávy o právním státu za rok 2025. Ukládá Stálé zástupkyni a Odboru 

mezinárodních vztahů navázat komunikaci s administrátory výborů (VOPOZA) a odborných 

sekcí ČAK pro zaslání podnětů ke zpracování této Zprávy. Administrátorům výborů 

a odborných sekcí se ukládá předat získané podněty ke zpracování Zprávy Stálé zástupkyni a 

Odboru mezinárodních vztahů, a to do konce listopadu 2024. 

Představenstvo vzalo zbytek podkladu Evropská legislativa na vědomí. 

 Předseda dal hlasovat o tomto návrhu s tímto výsledkem:  

 Pro: 9 Proti: 0 Zdrželi se: 0 

Předseda konstatoval, že představenstvo přijalo usnesení č. 834-11/2024 v navrženém znění. 

7d) Shrnutí činnosti bruselské zástupkyně za říjen 2024 a Aktuality z EU za říjen 2024 

Předseda s odkazem na podkladové materiály navrhl, aby představenstvo přijalo toto usnesení: 

Představenstvo České advokátní komory bere na vědomí shrnutí činnosti bruselské zástupkyně 

za říjen 2024 a Aktuality EU za říjen 2024. 
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 Předseda dal hlasovat o tomto návrhu s tímto výsledkem:  

 Pro: 9 Proti: 0 Zdrželi se: 0 

Předseda konstatoval, že představenstvo přijalo usnesení č. 835-11/2024 v navrženém znění. 

7e) Setkání předsedů komor střední a východní Evropy – Rezoluce k situaci na Ukrajině 

JUDr. Maisner informoval o průběhu setkání předsedů komor střední a východní Evropy, které 

se uskutečnilo ve dnech 8. – 10. listopadu v polském Gdaňsku. Zároveň informoval 

představenstvo, že mimo avizovaná témata byla na setkání navržena rezoluce k situaci na 

Ukrajině, kterou většina delegací, s ohledem na absenci mandátu, doporučila schválit 

korespondenčním způsobem po projednání se svými domovskými komorami. JUDr. Maisner  

navrhuje, aby ČAK k této rezoluci přistoupila. 

Předseda poté navrhl, aby představenstvo přijalo toto usnesení: 

Představenstvo České advokátní komory schvaluje Rezoluci k situaci na Ukrajině ve znění dle 

přílohy II podkladového materiálu.  

 Předseda dal hlasovat o tomto návrhu s tímto výsledkem:  

 Pro: 9 Proti: 0 Zdržel/a se: 1 

Předseda konstatoval, že představenstvo přijalo usnesení č. 836-11/2024 v navrženém znění. 

8.  Různé 

8a) Rozsudek Městského soudu v Praze - INDOC 

Tajemník s odkazem na podkladové materiály informoval o výsledku soudního řízení ve věci 

žaloby členů sdružení INDOC, která se týkala článků v rubrice Deska (ne)cti na webu 

Komory. Předkládá ke zvážení, zda podat dovolání proti rozsudku Městského soudu v Praze 

č. j. 29 Co 228/2024-312 ze 3. října 2024, konkrétně proti potvrzení výroku VI. rozsudku 

Obvodního soudu pro Prahu 1 č.j. 31 C 131/2020-239 z 23. února 2024, pokud jde o oprávnění 

žalobců zastupovat při zadávání veřejných zakázek uchazeče (soutěžitele) o tyto zakázky, když 

podle bodu 70. přílohy č. 4 k nařízení vlády č. 278/2008 Sb. je obsahem tam specifikované 

živnosti Poskytování   služeb   při   výkonu   zadavatelských činností   pro   zadávání   veřejných   

zakázek   a   další   služby   obdobné povahy, z čehož dovozuje, že jde o služby pro zadavatele 

veřejných zakázek.  

Po diskusi předseda navrhl, aby představenstvo přijalo toto usnesení: 

Představenstvo České advokátní komory souhlasí s podáním dovolání proti rozsudku 

Městského soudu v Praze č. j. 29 Co 228/2024-312 ze 3. října 2024 a ukládá tajemníkovi, aby 

dovolání ve lhůtě podal. 
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 Předseda dal hlasovat o tomto návrhu s tímto výsledkem:  

 Pro: 10 Proti: 0 Zdrželi se: 0 

Předseda konstatoval, že představenstvo přijalo usnesení č. 837-11/2024 v navrženém znění. 

8b) Seminář Nejvyššího správního soudu a České advokátní komory  

Mgr. Kroupa informoval o záměru NSS zorganizovat společný seminář NSS a ČAK, a to na 

téma „Co soudcům vadí na advokátech a advokátům na soudcích“. K účasti budou pozváni ve 

stejném počtu soudci nejvyšších soudů a Ústavního soudu na straně jedné a advokáti na straně 

druhé, v menším počtu pak soudci soudů nižších. Semináři již byla udělena záštita jak předsedy 

NSS tak předsedy ČAK. V současné době se tvoří program.   

V návaznosti na to JUDr. Žižlavský navrhuje, aby do programu konference bylo doplněno téma 

„Význam času v soudním řízení“ s tím, že na uvedené téma je ochoten připravit příspěvek.  

Předseda poté navrhl, aby představenstvo přijalo toto usnesení: 

Představenstvo České advokátní komory bere na vědomí udělení záštity předsedy ČAK 

a pověřuje Mgr. Pavla Kroupu, aby zajistil koordinaci na straně ČAK, v dostatečném časovém 

předstihu informoval o finální podobě semináře, pozvaných referentech a zajistil včasnou 

distribuci pozvánek pro advokáty. Mgr. Kroupovi se ukládá projednat na NSS doplnění tématu 

navrženého JUDr. Žižlavským.  

 Předseda dal hlasovat o tomto návrhu s tímto výsledkem:  

 Pro: 10 Proti: 0 Zdrželi se: 0 

Předseda konstatoval, že představenstvo přijalo usnesení č. 838-11/2024 v navrženém znění. 

8c) Žádosti o snížení, prominutí a prodloužení splatnosti příspěvku na činnost ČAK a 

odvodu do sociálního fondu  

JUDr. Trubač informoval, že společně s Mgr. Gawlasovou, oba pověření představenstvem k 

pro posuzování žádostí o snížení, prominutí a prodloužení splatnosti příspěvku na činnost ČAK 

a odvodu do sociálního fondu posoudili dne 5. 11. 2024 celkem 302 žádostí o úlevu z povinných 

poplatků vůči ČAK, z čehož 158 žádostí bylo podáno z důvodu péče o malé dítě, 35 žádostí 

z důvodu věku nad 80 let a 109 žádostí z důvodu věku nad 75 let. Všechny žádosti splnily 

stanovené podmínky, a proto doporučují jejich schválení v plném rozsahu.  

Předseda poté navrhl, aby představenstvo přijalo toto usnesení: 

Představenstvo České advokátní komory vyhovuje žádostem o snížení, prominutí a prodloužení 

splatnosti povinných plateb dle návrhů pověřeného člena představenstva JUDr. Ondřeje 

Trubače, Ph.D., LL.M. a pověřené náhradnice představenstva Mgr. Hany Gawlasové, které 

jsou uvedené v Zápisu z jejich hlasování 5. listopadu 2024 a v připojených seznamech.  
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 Předseda dal hlasovat o tomto návrhu s tímto výsledkem:  

 Pro: 8 Proti: 0 Zdržel/a se: 1 

Předseda konstatoval, že představenstvo přijalo usnesení č. 839-11/2024 v navrženém znění. 

8d) Konference Právo v Plzni  

JUDr. Maisner informoval o žádosti advokáta Mgr. Antonína Dejmka o udělení záštity nad 

připravovanou konferencí Právo v Plzni, kterou organizuje advokátní kancelář Dejmek & spol. 

ve spolupráci s Atlas Group a která se bude konat od 28. do 30. dubna 2025 v prostorách 

Plzeňského Prazdroje. Tato konference je pořádána každoročně od roku 2018. V příštím roce 

se zaměří na dvě témata, a to aktuální stav justice a advokacie a stavební řízení. Mezi 

přednášejícími bude i JUDr. Maisner, JUDr. Balík a JUDr. Baxa.   

Předseda poté navrhl, aby představenstvo přijalo toto usnesení: 

Představenstvo České advokátní komory uděluje záštitu konferenci Právo v Plzni.  

 Předseda dal hlasovat o tomto návrhu s tímto výsledkem:  

 Pro: 10 Proti: 0 Zdrželi se: 0 

Předseda konstatoval, že představenstvo přijalo usnesení č. 840-11/2024 v navrženém znění. 

 

 

Poté, ve 12.45 hodin, předseda poděkoval přítomným za účast a schůzi představenstva ukončil.   

 

Zapsala: Mgr. Lenka Vobořilová  

 

Správnost zápisu ověřil: JUDr. Petr Čáp, tajemník ČAK 
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Příloha 1:  

Stanovisko České advokátní komory k otázce správy nevýkonného úvěru advokátem při 

poskytování právních služeb 

Dne 25. 7. 2024 publikovala Česká národní banka na webových stránkách své stanovisko k otázce 

oprávnění advokáta vykonávat správu nevýkonného úvěru ve smyslu zákona č. 84/2024 Sb., o trhu s 

nevýkonnými úvěry (ZNTÚ). Stanovisko dochází k závěru, že navzdory § 3 odst. 1 psím. b) cit. zákona 

může obchodník s úvěry svěřit správu nevýkonného úvěru svěřit pouze osobě oprávněné spravovat 

nevýkonný úvěr, přičemž výčet těchto subjektů v § 4 cit. zákona nezahrnuje advokáty. 

Česká advokátní komora nepovažuje takovýto výklad zákona za správný, a to z následujících důvodů: 

Podle bodu 23 odůvodnění směrnice Evropského parlamentu a Rady (EU) 2021/2167 ze dne 24. 

listopadu 2021 o správcích úvěru a obchodnících s úvěry a o změně směrnic 2008/48/ES a 2014/17/EU 

vychází evropská úprava z toho, že „existuje několik povolání, v jejichž rámci je prováděna doplňková 

činnost, jež se podobá správě úvěru, totiž notáři, advokáti a soudní vykonavatelé, kteří vykonávají svá 

povolání v souladu s vnitrostátním právem a kteří vykonávají závazná opatření, a proto by měly mít 

členské státy možnost vyjmout tato povolání z působnosti této směrnice.“ 

Tomu odpovídá normativní znění cit. směrnice, kdy podle čl. 2 odst. 6 „členské státy mohou 

z působnosti této směrnice vyjmout správu práv věřitele plynoucích ze smlouvy o úvěru nebo správu 

samotné smlouvy o úvěru, kterou vykonávají notáři a soudní vykonavatelé, jak je vymezuje vnitrostátní 

právo, nebo advokáti ve smyslu čl. 1 odst. 2 písm. a) směrnice Evropského parlamentu a Rady 98/5/ES 

(21), pokud vykonávají správu úvěru v rámci svého povolání.“ 

Dle čl. 47 zák. č. 2/1993 Sb., Listina základních práv a svobod, v platném znění (dále jen “LZPS“) má 

každý právo na účinnou právní ochranu. Nezpochybnitelnost práva na právní pomoc garantovaného 

LZPS akcentuje také zákonodárce v § 3 ZNTÚ kde výslovně uvádí, že „tento zákon se nepoužije na 

správu nevýkonného úvěru vykonávanou advokátem“. Tomu pak odpovídá i znění § 4 ZNTÚ vymezující 

subjekty, spravující nevýkonné úvěry jako podnikání. Důvodová zpráva k § 3 uvádí následující: „Dále 

je z působnosti zákona vyjmuta správa nevýkonného úvěru vykonávaná advokátem při poskytování 

právních služeb, notářem při vykonávání notářských činností nebo při poskytování právních služeb v 

rámci další činnosti v souvislosti s notářskou činností nebo soudním exekutorem při výkonu exekuční 

činnosti nebo při poskytování právní pomoci v rámci další činnosti. Zde zákon využívá diskrece v čl. 2 

odst. 6 směrnice, která umožňuje členským státům vyjmout tyto osoby z působnosti zákona, pokud 

vykonávají činnosti, které jsou svou podstatou správou nevýkonného úvěru. Vzhledem ke skutečnosti, 

že pod správu nevýkonného úvěru lze zahrnout množství úkonů a některé by mohly být považovány za 

úkony, které vykonává v rámci své činnosti notář, soudní exekutor nebo advokát, je účelné, aby tyto 

činnosti mohli vykonávat i nadále, a to bez dalšího povolení. Některé činnosti, které vykonávají 

právnické profese, jsou z působnosti zákona vyloučeny ze své podstaty. Jedná se například o činnost 

likvidačního správce při likvidaci pozůstalosti, výkon správy majetku zajištěného v trestním řízení 

soudním exekutorem, činnost insolvenčního správce, provádění dobrovolných dražeb soudním 

exekutorem atp. Tyto činnosti nenaplní definiční znaky správy nevýkonného úvěru podle tohoto zákona 

ve spojení s požadavkem na podnikatelský výkon dané činnosti (srov. § 4 zákona). Správou 

nevýkonného úvěru se rozumí činnost vykonávaná jménem obchodníka s úvěry, který podnikatelsky (tj. 
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soustavně, samostatně a za účelem dosažení zisku) nabývá nevýkonné úvěry. Jednorázová či nahodilá 

správa nevýkonných úvěrů tedy nebude v působnosti zákona o trhu s nevýkonnými úvěry.“ 

Stanovisko ČNB, tak jak bylo publikováno, dle názoru České advokátní komory může vést v tomto 

směru k dezinterpretaci a může vyvolat dojem, že ČNB vlastní interpretací § 3 odst. 1 písm. b) ZNTÚ 

omezuje právo na právní pomoc garantované LZPS, když na jedné straně sice uvádí, že advokáti (a další 

právní profese) mohou činnosti obdobné správě nevýkonových úvěrů vykonávat (viz výjimka uvedená 

v § 3 odst. 1 písm. b) ZNTÚ), avšak obchodník s úvěry je nesmí k této činnosti pověřovat.  

Česká advokátní komora upozorňuje, že zákonodárce svůj úmysl zcela zjevně vyjádřil v § 3 ZNTÚ a 

také ve stanovisku ČNB citované části z důvodové zprávy k výkladu smyslu § 3 ZNTÚ. Zákonodárce 

považuje za účelné, aby tyto úkony, a to i co do přípravy jednotlivých případů k uplatnění před soudem 

či jiným orgánem, advokát i nadále vykonávat mohl a jiný výklad tohoto ustanovení nelze přijmout.  

Stanovisko ČNB v tomto směru nezohledňuje právo finanční instituce pověřit výkonem práv a 

povinností ze (spotřebitelského) úvěru např. advokáta, který navíc naplňuje přísnější kritéria etiky při 

poskytování právních služeb, než jsou požadavky ZNTÚ, protože se nejedná o pověření výkonem 

činností spadajících pod správu nevýkonného úvěru, ale o obsahově podobnou činnost výkonu 

advokacie (či jiné regulované právní profese).  

Stanovisko ČNB nikterak neupravuje výkon advokacie (a dalších právních profesí) v těch úkonech, 

které se definicí blíží či překrývají se správou nevýkonnostních úvěrů, a ČNB nedisponuje pravomocí 

zasahovat do těchto činností, které nadále mohou být vykonávány ve stejném rozsahu, jako před 

účinností ZNTÚ (viz důvodová zpráva k § 3 ZNTÚ, kterou sama ČNB ve stanovisku cituje).  

Pokud tedy pověří obchodník s úvěry uplatňováním nároků ze smluv o spotřebitelském úvěru advokáta 

či jinou právní profesi v rámci jejich platného povolení k výkonu této právní pomoci, jedná se o 

uplatnění práva na právní pomoc, která není regulovaná ZNTÚ, neboť se na ni tento zákon ani směrnice 

výslovně nevztahují. 

Pro tento závěr svědčí i skutečnost, že advokát má při výkonu advokacie povinnost mlčenlivosti podle 

§ 21 odst. 1 zákona č. 85/1996 Sb., o advokacii, ve znění pozdějších předpisů. Tato povinnost je 

prolomena pouze v situacích upravených zákonem. Podle § 30 ZNTÚ vykonává Česká národní banka 

vykonává dohled nad dodržováním povinností osoby oprávněné spravovat nevýkonný úvěr a 

obchodníka s úvěry stanovených tímto zákonem. Tím se odkazuje na § 4 obsahující výčet subjektů 

oprávněných spravovat nevýkonný úvěr jako podnikání. Na druhou stranu u advokátů vykonává dohled 

Česká advokátní komora, která v tomto směru požívá rovněž výjimky z povinnosti mlčenlivosti. 

 

JUDr. Johan Justoň 

 

 

 

 



Zápis z 32. schůze představenstva ČAK   

11. – 12. listopadu 2024 

 

20 

 

 

Přílohy 2: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Zápis z 32. schůze představenstva ČAK   

11. – 12. listopadu 2024 

 

21 

 

 

 
 

 

 

 

 



Zápis z 32. schůze představenstva ČAK   

11. – 12. listopadu 2024 

 

22 

 

 

 

 
 


